



**សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន ស្តីអំពី
ការបដិសេធចំពោះការផ្សារភ្ជាប់សកម្មភាពសង្កេតការណ៍បោះឆ្នោត
របស់ខុមហ្វ្រែលជាមួយ «បដិវត្តន៍ពណ៌»**

គណៈកម្មាធិការដើម្បីការបោះឆ្នោតដោយសេរី និងយុត្តិធម៌នៅកម្ពុជា (ខុមហ្វ្រែល) សូមបដិសេធទាំងស្រុង ចំពោះការផ្សារភ្ជាប់សកម្មភាពសង្កេតការណ៍បោះឆ្នោតខ្លះរបស់ខុមហ្វ្រែល ជាមួយការបកស្រាយមិនច្បាស់លាស់នៃសកម្មភាពបដិវត្តន៍ពណ៌ តាមរយៈខ្លឹមសារនៃវីដេអូរបស់អង្គការព័ត៌មាន និងប្រតិកម្មរហ័សនៃទីស្តីការគណៈរដ្ឋមន្ត្រី ដែលបានចេញផ្សាយកាលពីថ្ងៃទី២៣ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១៧ មានចំណងជើងថា «តើកម្ពុជាពិតជាមានបដិវត្តន៍ តាមគំរូបដិវត្តន៍នៅតាមបណ្តាប្រទេសនៅក្នុងពិភពលោកមែនឬទេ?» ។

ខ្លឹមសារវីដេអូ បានលើកឡើងសកម្មភាពសង្កេតការណ៍បោះឆ្នោតរបស់ខុមហ្វ្រែលបម្រើ ឬជាអង្គការសម្ព័ន្ធមិត្តរបស់គណបក្សនយោបាយមួយ ដែលបានយកឧទាហរណ៍នៃការបង្ហាញអំពីការរកឃើញពីការសង្កេតការណ៍បោះឆ្នោតអំពីភាពមិនប្រក្រតី និងការវាយតម្លៃនៃការបោះឆ្នោត។ ខុមហ្វ្រែលមិនអាចទទួលយក និងសម្តែងការខកចិត្តចំពោះការផ្សព្វផ្សាយអំពី ការផ្សារភ្ជាប់ជាមួយសកម្មភាពបែបនយោបាយនេះទេ ហើយខុមហ្វ្រែលសូមបញ្ជាក់សារជាថ្មីថា ខុមហ្វ្រែលជាអង្គការសង្គមស៊ីវិលមិនមែនរដ្ឋាភិបាល មិនទទួលឥទ្ធិពល និងបម្រើគណបក្សនយោបាយណាមួយឡើយ។ សកម្មភាពសង្កេតការណ៍បោះឆ្នោតរបស់ខុមហ្វ្រែល តាំងពីការបោះឆ្នោតឆ្នាំ១៩៩៨ ត្រូវបានទទួលស្គាល់ផ្លូវការដោយគណៈកម្មាធិការជាតិរៀបចំការបោះឆ្នោត (គ.ជ.ប)។ ការសង្កេតគឺ ដើម្បីចូលរួមចំណែកក្នុងការពង្រឹងជំនឿលើសុចរិតភាពទៅលើការចាត់ចែង និងការប្រើប្រាស់សំភារៈបោះឆ្នោតដែរ។ ឧទាហរណ៍ជាក់ស្តែង គឺការចូលរួមសាកល្បងរបស់ខុមហ្វ្រែលនៅទីស្តីការ គ.ជ.ប នូវទឹកខ្មៅជ្រលក់ម្រាមដៃសម្រាប់ការបោះឆ្នោត ថាតើលុបលាងជ្រះ ឬអត់នោះ ដែលមានការអញ្ជើញជាផ្លូវការពី គ.ជ.ប នៅក្នុងការបោះឆ្នោត និងមានអ្នកសារព័ត៌មានជាតិ និងអន្តរជាតិបានចូលរួមយកជាព័ត៌មាន និងធ្វើជាសាក្សីផងដែរ។ នៅការបោះឆ្នោតឆ្នាំ២០១៣ ខុមហ្វ្រែលបង្ហាញពីការរកឃើញនូវហានិភ័យនៃការលុបលាងប្រាសទឹកខ្មៅជ្រលក់ម្រាមដៃ និងភាពមិនប្រក្រតីនៃបញ្ជីឈ្មោះបោះឆ្នោតនិងផ្តល់អនុសាសន៍ ទៅគ.ជ.ប ដើម្បីរកវិធានការទប់ស្កាត់ហានិភ័យ។ សម្រាប់ការបោះឆ្នោតឆ្នាំ២០១៧ នេះ គ.ជ.បថ្មីបានទទួលស្គាល់នូវការប្រឈមនៃទឹកខ្មៅជ្រលក់ម្រាមដៃដែលអាចលុបលាងជ្រះ ហើយក៏បានចេញវិធានការប្រាំចំណុចឆ្លើយតបនឹងការប្រឈមនេះ ដើម្បីធានានូវសម្លេងឆ្នោតមួយពីម្ចាស់ឆ្នោតម្នាក់។ ខុម ហ្វ្រែលអនុវត្តត្រឹមត្រូវនូវសិទ្ធិស្របច្បាប់របស់ខ្លួនក្នុងការធ្វើរបាយការណ៍អំពីការរំលោភច្បាប់ បទបញ្ជា នីតិវិធី និងភាពមិនប្រក្រតីបោះឆ្នោត យោងតាមក្រមសីលធម៌អ្នកសង្កេតការណ៍ ចេញដោយគណៈកម្មាធិការជាតិរៀបចំការបោះឆ្នោត។ ទោះបីយ៉ាងនេះក្តី ខុមហ្វ្រែលក៏ធ្វើរបាយការណ៍ការសង្កេត និងវាយតម្លៃដើម្បីរក

ចំណុចវិជ្ជមាន ឬ/និងអវិជ្ជមាន និងផ្តល់អនុសាសន៍នានាដើម្បីនៃដំណើរការបោះឆ្នោតសេរី និងយុត្តិធម៌ ដែលប្រើវិធីសាស្ត្រ និងស្រាវជ្រាវនិយាមជាតិ និងអន្តរជាតិ¹ យ៉ាងច្បាស់លាស់ ដោយមិនឆ្លុះបញ្ចាំងពីទស្សនៈ ឬបម្រើឲ្យគណបក្សនយោបាយណាមួយឡើយ។ ក្រៅពីនេះ ខុមហ្វ្រែលក៏បានសហការណ៍ជាមួយ គ.ជ.ប ដើម្បីអប់រំ និងផ្តល់ព័ត៌មានបោះឆ្នោតផងដែរ។

ខុមហ្វ្រែលស្នើសុំឲ្យអង្គការព័ត៌មាន និងប្រតិកម្មរបស់នៃទីស្តីការគណៈរដ្ឋមន្ត្រីមេត្តាបញ្ឈប់ការផ្សារ ភ្ជាប់សកម្មភាពស្របច្បាប់នៅក្នុងការសង្កេតការណ៍បោះឆ្នោតរបស់ខុមហ្វ្រែលថា ជាសកម្មភាពបដិវត្តណ៍ តទៅទៀត។

ខុមហ្វ្រែលមានមោទនភាពចំពោះការបំពេញតួនាទី និងការអនុវត្តសិទ្ធិស្របច្បាប់របស់ខ្លួនដើម្បីពង្រឹង ការទុកចិត្ត និងការចូលរួមរបស់ម្ចាស់ឆ្នោតក្នុងដំណើរការបោះឆ្នោត ។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមទាក់ទង៖

០១១ ៨៨៤ ៨៤០/ ០១១ ៥៣ ៥៣ ៥៤/ ០៧០ ៤០០ ១៣១/ ០១២ ៩៤២ ០១៧

¹ រដ្ឋធម្មនុញ្ញនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា សេចក្តីប្រកាសជាសកលរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ ស្តីអំពីសិទ្ធិមនុស្ស កតិកាសញ្ញាអន្តរ ជាតិ ស្តីពីសិទ្ធិពលរដ្ឋ និងសិទ្ធិនយោបាយ កិច្ចព្រមព្រៀងទីក្រុងប៉ារីស ស្តីអំពីកម្ពុជា ច្បាប់ស្តីពីការរៀបចំ និងប្រព្រឹត្តទៅនៃគ.ជ.ប ច្បាប់បោះឆ្នោត សេចក្តីប្រកាស ស្តីការបោះឆ្នោតដោយសេរី និងយុត្តិធម៌ នៅទីក្រុងបាងកក សេចក្តីថ្លែងការណ៍នៃការបោះឆ្នោត ដោយសេរី និងយុត្តិធម៌របស់សហភាពអន្តរសភា (IPU) សន្ទស្សន៍នៃការបោះឆ្នោតដោយសេរី និងយុត្តិធម៌ នៅទីក្រុងឌីលី ប្រទេសទីម័រ ខាងកើត សេចក្តីថ្លែងការណ៍ជាសកលសម្រាប់អ្នកសង្កេតការណ៍ជាតិ (DOGIP) និងក្រុមសីលធម៌របស់អ្នកសង្កេតការណ៍។